
Rada pro výzkum, vývoj a inovace 
 
 

 

Zápis ze 130. jednání Komise pro hodnocení výzkumných organizací 

konaného dne 4. ledna 2021 od 13.00 hod. Z důvodu vývoje epidemiologické situace jednání 

proběhlo online via aplikace WEBEX.   

 

Jednání se zúčastnili: prof. Ing. Petr Dvořák, CSc. (předseda), prof. PhDr. Pavel Janoušek, CSc., 

prof. Ing. Štěpán Jurajda, Ph.D., prof. RNDr. Ing. František Kocourek, CSc., doc. RNDr. Stanislav 

Kozubek, DrSc., prof. RNDr. Tomáš Polívka, Ph.D., prof. MUDr. Josef Syka, DrSc., 

prof. Ing. Michael Šebek CSc., prof. MUDr. Pavel Ševčík, CSc., Ph.D., prof. PhDr. David Šmahel, 

Ing. Karel Vejražka, Ph.D., Mgr. Ing. Kateřina Miholová, PhD. (tajemnice KHV), Mgr. Markéta 

Avakian (host), Ing. Miroslav Rychtařík (host) 

 

Omluveni: RNDr. Miloslav Frýzek, doc. Ing. Jaroslav Machan, CSc., Ing. Martin Srholec, Ph.D. 

 

Komise byla usnášeníschopná. 

 

Pro jednání Komise byl předem navržen program, podklady pro jednání Komise byly 

rozesílány průběžně e-mailem.  

 

 

Projednávané body: 

 

1) Zahájení, schválení návrhu programu 

2) Informace z 363. zasedání Rady      [členové Rady] 

3) Informace o činnosti pracovní skupiny KHV pro hodnocení aplikovaného výzkumu 

           [J. Machan] 

4) Implementace Metodiky 2017+    [ P. Dvořák, M. Šebek, K. Miholová] 

a) Informace o aktuálním stavu hodnocení na národní úrovni podle M17+ 

b) Informace o průběhu jednání tripartit   

c) Stížnosti VO ke zveřejněným výstupům z hodnocení podle M17+    

5) IS VaVaI          [ M. Rychtařík] 

6) Různé 

7) Závěr  

  

 

Ad 1) Jednání zahájil místopředseda prof. Šebek a konstatoval, že Komise je usnášeníschopná. 

Přítomní členové Komise byli seznámeni s návrhem programu jednání a schválili jej. Komise je 

v současné chvíli bez předsedy v důsledku rezignace prof. Dvořáka na člena RVVI, Rada nového 

předsedu zvolí během nadcházejících zasedání. Prof. Dvořák i nadále zůstává členem KHV, do této 

funkce byl na posledním jednání RVVI řádně zvolen. 

Ad 2) Prof. Dvořák informoval o 363. zasedání Rady ze dne 18. prosince 2020. Předsedou Bioetické 
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komise byl zvolen doc. MUDr. Marián Hajdúch, Ph.D. a předsedou Komise pro problematiku klimatu 
Ing. Jiří Holoubek. Druhá volba je jím hodnocena kriticky s ohledem na odbornost nově zvoleného 
předsedy. Náměstkyně MPO Ing. Jirotková Radu informovala o stavu přípravy a vyjednávání 
Národního plánu obnovy, člen Rady Ing. Novák představil svoji představu další spolupráce 
a připomínky jím vedené pracovní skupiny, v tomto smyslu bude materiál upraven. Prof. Konvalinka 
informoval o hlavních bodech pracovní skupiny pro biomedicínský výzkum, navrhují ústav 
pro virologii samostatně vyčlenit v gesci AV ČR (tento bod vyvolal diskuzi). Rada byla ústně 
informována o průběhu jednání tripartit, termín pro workshop k otázkám námitek k Modulu 1 byl 
odložen do konce února 2021. Rada projednala návrh projektu sdílených činností „Strategická 
inteligence pro výzkumnou a inovační politiku (STRATIN+)“. Tento bod detailně projednala i KHV, 
padla řada zásadních kritických připomínek. Odbor RVVI byl v důsledku vládních rozhodnutí 
minimalizován, čímž je minimalizována i podpora Rady a KHV. Analytická podpora je potřebná 
ovšem plně v kompetenci RVVI.  Prof. Syka doplnil, že tato diskuze trvá již 30 let (zda je možné, 
aby celý systém VaVaI byl kompetentně posuzován z pozice jednoho z poskytovatelů, kterým 
MŠMT je). Rada schválila návrh programu INTER_EXCELLENCE II. Jednání o programu NAKI III 
bylo přerušeno. Dalším bodem programu byla Strategie rovnosti žen a mužů na léta 2021-2030. 
Rada schválila „Analýzu stavu výzkumu, vývoje a inovací v České republice a jejich srovnání 
se zahraničím v roce 2019“, materiál bude předložen vládě do konce roku 2020. Prof. Zažímalová 
Radu seznámila s projekty BIOCEV a ELI Beamlines. Rada schválila návrh činnosti Komise 
pro hodnocení výsledků výzkumných organizací a ukončených programů na rok 2021. 

Ad 3) Výstupy činnosti pracovní skupiny KHV pro hodnocení aplikovaného výzkumu byly 

diskutovány jen v nezbytné míře z důvodu nepřítomnosti doc. Machana. Z dosud získaných výstupů 

je zřejmé, že diskuze bude ještě probíhat a doporučení, které lze implementovat do procesu 

hodnocení budou předloženy nejdříve do konce prvního čtvrtletí 2021. 

Ad 4) Tajemnice informovala o aktuálním stavu hodnocení podle M17+ na národní úrovni. Veřejná 

zakázka na nákup dat z databáze WoS od Clarivate Analytics byla ukončena, data byla dodána. 

Další fází je kontrola dat. Finalizují programátorské práce na interaktivním webovém rozhraní 

pro prezentaci výstupů z M2. Vybrané výsledky byly ze strany VO pro čtvrtý rok do aplikace SKV 

řádně přihlášeny. Aplikace SKV-POPR byla aktualizována a je testována, aby byla připravena 

pro spuštění hodnocení v Modulu 1. Předpokládaný termín spuštění hodnocení vybraných výsledků 

nástrojem peer review je v souladu s Harmonogramem implementace Metodiky 2017+ v roce 

2020/21 na národní úrovni1 v únoru 2021. KHV důrazně podporuje dodržení Radou schváleného 

harmonogramu. A to i přesto, že diskuze o zkvalitnění procesu hodnocení výsledků aplikovaného 

výzkumu a případná implementace konkrétních doporučení není dosud uzavřena.  

Námitka Výzkumného a zkušebního ústavu Plzeň s.r.o. k hodnocení výsledku "Posouzení stavu 

turbíny TG2 1090 ETE za rok 2018", za jehož finální známku nese přímou zodpovědnost předseda 

OP2 prof. Šebek, byl posouzen místopředsedou OP 2 prof. Polcarem (University of Southampton) 

a dr. Vejražkou (KHV). Oba podpořili hodnocení prof. Šebka. O vyjádření byl požádán i doc. Machan 

(KHV). 

Jednání tripartit (tj. jednání mezi poskytovatelem/zřizovatelem, RVVI/Odborem RVVI a za účasti 

zástupců Odborných panelů) již bylo zahájeno 3. prosince 2020 jednáním s AV ČR. Poslední 

tripartitou v roce 2020 bylo jednání s Ministerstvem kultury 21. prosince. S ohledem na aktuální 

epidemiologickou situaci se jednání konala online via aplikaci Cisco Webex Meetings. Agregace 

a interpretace hodnocení podle M1 a M2 je výsledkem součinnosti předsedů Odborných panelů, 

členů KHV/ RVVI s podporou Oddělení hodnocení výzkumných organizací Odboru RVVI. 

                                                 
1 Harmonogram byl schválený na 361. zasedání Rady pro výzkum, vývoj a inovace dne 30. října 2020. 
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Tajemnice členy KHV informovala, že všechna jednání tripartit došla ke shodě s dvěma výjimkami 

(viz níže). V současné době jsou postupně sestavovány protokoly, které následně verifikují všichni 

účastníci jednání. Protokoly (vč. škálování) následně schvaluje Rada. 

▪ Tripartita s Ministerstvem zdravotnictví proběhla 16. 12. 2020 od 10h za účasti zástupců MZd, 

prof. Rysky (OP3) a prof. Špičáka (za RVVI), prof. Šebka (OP2), prof. Polívky a prof. Štěpničky 

(OP1). Škálování je konsensem pouze dvou stran (Odborných panelů a RVVI), vyjádření MZd bude  

doplněno. Zástupci poskytovatele se jednání účastnili pouze pasivně, nevyjadřovali se ani k misi 

výzkumných organizací. Důvody jsou dva: poskytovatel uvedl, že nebyl seznámen s výstupy 

z hodnocení na národní úrovni (ačkoli zveřejněny byly 3. 11. 2020, což rozporuje pouze MZd) 

a zároveň není uzavřeno letošní hodnocení na úrovni poskytovatele. KHV projednala chystané 

zapojení Agentury pro zdravotnictví výzkum do hodnocení VO v gesci MZd. Může se jednat 

o nebezpečný precedens. 

▪ Tripartita s Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy proběhla 18. 12. 2020 od 10h za účasti 

zástupců MŠMT, ČKR, NAU, všech předsedů Odborných panelů, 2 místopředsedů  a dalších členů 

RVVI. Provedené škálování je konsensem pouze dvou stran (Odborných panelů a RVVI). 

Poskytovatel svůj vstup do jednání podmiňuje zveřejněním principů škálování ze strany Odborných 

panelů. Prof. Dvořák se domnívá, že je třeba sestavit tyto obecné principy nejpozději do 15. ledna 

a svolat pokračování jednání tripartity. Doc. Kozubek se obává se, aby přehnaná iniciativa nevedla 

k sestavení algoritmu, který hodnocení v jeho komplexnosti znehodnotí. Prof. Jurajda se zamýšlí 

nad další spoluprací s MŠMT – pro další kolo hodnocení je nezbytné znát profilové obory 

jednotlivých vysokých škol. Prof. Šebek se tematikou principů škálování zabýval mezi vánočními 

svátky. Informace o počtech pracovníků, v podobě jakou poskytuje aplikace IDEA, nevypovídá 

o Modulu 1. Bylo by třeba znát plnohodnotné údaje o FTE. V případě MŠMT je situace 

komplikovanější než u AV ČR, kde paní předsedkyně je schopna škálování korigovat na základě 

detailní znalosti ústavů a jejich mise/záměrů/směřování, VŠ se řídí samy. Role MŠMT jako 

poskytovatele je velice odlišná od role poskytovatele AV ČR. Jistou korekci poskytuje informace 

o akreditaci doktorských oborů. Výstupy z hodnocení v Modulech 3-5 v segmentu VŠ bude známa 

až na jaře 2021.  

Obecně bylo konstatováno, že úroveň tripartit rok od roku narůstá. Prof. Jurajda vyzývá 

k zamyšlení, která referenční data potřebujeme pro tripartitní jednání po čtvrtém roce hodnocení. 

Nejpozději na jaře/v létě 2021 je nutné debatu uzavřít a data vyžádat. Prof. Kocourek v této 

souvislosti otevřel téma rezortních metodik – většina z nich podle jeho názoru potřebuje aktualizovat 

a také vztah hodnocení a financování by měl být předmětem detailní diskuze.  

Ad 6) Ing. Rychtařík Komisi zpravil o spuštění IS VaVaI verze 3.0. v testovacím provozu a to dne 

3. ledna 2021. Informační systém je spuštěn na nové adrese https://www.isvavai.cz/ . IS VaVaI je 

plně funkční, pouze během testovacího provozu bude probíhat podrobný monitoring a může 

docházet k drobným úpravám v nastavení některých služeb. Do ukončení testovacího provozu 

budou spuštěny oba weby. Nový web je hojně navštěvován, nebyly identifikovány žádné problémy. 

K dispozici jsou již upravené pokyny k administraci dat CEA, VES, CEP a RIV pro rok 2021, zároveň 

jsou dostupné i upravené Manuály pro Příjemce, Poskytovatele a Seznam chybových hlášení WKS. 

Ve druhé polovině ledna 2021 proběhne k novinkám v IS VaVaI seminář pro poskytovatele, 

popř. semináře pro příjemce a další uživatele IS VaVaI. 

https://www.isvavai.cz/


Rada pro výzkum, vývoj a inovace 
 
 

Ing. Rychtařík členům KHV prezentoval nové webové stránky s novými prvky i designem. Důležitou 

novinkou je „rodokmen“ výsledků/projektů, který umožňuje snadno dohledat jakékoli změny 

záznamu. Z hlediska hodnocení je zásadní sjednocení webových odkazů týkající se hodnocení 

na národní úrovni. Nový rozcestník usnadní orientaci ve všech zveřejněných výstupech v Modulech 

1 a 2  a škálování ze všech let implementace M17+. Kontrolu provádí Odd. hodnocení výzkumných 

organizací. 

Příští řádné 131. jednání se bude konat dne 8. 2. 2021 od 13.00 hod. Podle aktuálního vývoje 
epidemiologické situace proběhne 131. jednání KHV online via aplikaci WEBEX. 
 

V Praze dne 8. ledna 2021 

Zapsala: M. Avakian 

Schválil: M. Šebek      


